
رويش معنويت 
در جريان ديدار نخس��ت وزير مجارس��تان با مقام معظ��م رهبري در روز 
سه شنبه گذشته، آقاي ويكتور اوربان، نخست وزير مجارستان،  با ترسيم 
واقعيت هاي امروز جهان غرب، ش��رايط نامس��اعد كنوني در بخش هاي 
مختلف اقتصادي و دفاعي و وجود بحران هاي معنويت و مشكلات فرهنگي 
غرب نظير »كاهش جمعيت«، »از دست رفتن ارزش هاي خانواده و تشكيل 
خانواده هاي ناس��الم«، »بحران هاي پي در پي اقتصادي«، »تضعيف توان 
اقتصادي« و »حضور تروريست ها« را مبنا قرار دادن »توسعه« دانسته كه 
سبب تغيير معيارهاي سنتي گذشته غرب در حوزه هاي اخلاق، سياست و 

دين گرديده و غرب را در معرض »فروپاشي« قرار داده است. 
مقام معظم رهبري در اين ديدار ضمن استقبال از اين ارزيابي »ماهرانه« 
و »نزديك به واقعيت« نخست وزير مجارستان از شرايط نامساعد غرب، با 
اشاره به اينكه برخي متفكرين دلس��وز غربي سال هاست كه اين خطر را 
متوجه شده اند و درخصوص آن هشدار داده اند، در عين حال خاطرنشان 
مي كنند كه »البته اكنون يك رويش معنوي، آرام، نامحسوس هم در اروپا 
و هم در امريكا با محوريت جوانان در حال شكل گيري است و در آينده نيز 
احتمال دارد كه اروپا بتواند بين پيشرفت هاي »مادي، علمي و فناوري« با 

»معنويت« همگامي به وجود آورد. 
اين ارزيابي دقيق از شرايط كنوني غرب، اگرچه بايد هشداري باشد براي برخي 
فعالان »واداده« داخلي كه غرب را كعبه آمال خود مي دانند، اما در عين حال 
فرصتي است براي حاملان فرهنگ اس��لام ناب، كه بتوانند در »وانفساي« 
اقدامات گروه هاي تكفيري كه سياه ترين چهره ممكن از اسلام را به تصوير 
كشيده اند، چهره واقعي اسلام را ترسيم و پاس��خ بحران هاي غرب را از دل 

تعاليم نجات بخش اسلام استخراج كنند و به مشتاقان جهان ارائه دهند. 
آنچه را كه مقام معظ��م رهبري در قال��ب دو نامه خود ب��ه جوانان غربي 
)نامه دي ماه سال گذش��ته و نامه اخير( دنبال مي كنند در اصل مبتني بر 
همين ضرورت و گشودن عرصه اي جديد در مقابل جوانان غربي است كه 
مي توانند بستر اين تحول باشند، ايشان در نامه سال گذشته در حالي كه 
جوانان غربي را دعوت به شناخت بي واسطه اسلام از منابع اصيل مي كنند، 
در نامه اخير در عين ابراز همدردي با خانواده قربانيان حوادث تروريستي 
اخير، مرز روشن ميان اسلام، با اين تروريسم كور را ترسيم و منشأ پيدايي 
اين تروريسم را سياست هاي دوگانه و مزورانه سران غربي مي دانند كه در 
عين حمايت از تروريسم رژيم صهيونيستي، منافع دولت هاي غربي را بر 

ارزش هاي انساني و اخلاقي ترجيح مي دهند. 
مقام معظم رهبري در اين پيام ضمن نكوهش سياس��ت هاي سختگيرانه 
غرب عليه مس��لمانان، چاره كار براي برون رفت از اين وضعيت موجود را 
اصلاح سياست كشورهاي غربي در چگونگي مواجهه با مشكلات و معضلات 
جهاني دانس��ته و به جوانان غربي توصيه مي كنند كه: اين ش��ما جوانان 
هستيد كه بايد لايه هاي ظاهري جامعه خود را بشكافيد، گره ها و كينه ها را 
بيابيد و بزداييد. سپس از آنها مي خواهند كه بر مبناي يك شناخت درست 
و با ژرف  بيني و استفاده از تجربه هاي ناگوار، بنيان هاي يك تعامل صحيح و 

شرافتمندانه با جهان اسلام را پي ريزي كنند. 
اگرچه ريش��ه اصلي تحركات غرب در دامن زدن ب��ه جنگ هاي فرقه اي 
و حمايت از تروريس��م كور داعشي و تكفيري توس��ط كشورهاي غربي و 
اروپايي ها نگراني از گسترش پيام اسلام ناب بوده است، اما اكنون ديگر براي 
كسي ترديد باقي نمانده كه مهار اين تروريسم سركش خودساخته غرب، با 
ابزارها و مقابله نظامي و امنيتي امكان پذير نيست و جز با درك و ارائه پيام 
اسلام ناب و فعاليت هاي صحيح اسلامي كه نياز اصلي جهان معاصر به آن 

آشكار شده اس،ت امكان پذير نيست. 
اما اين رويش اين روزها با تجلي يك حماسه عظيم در راهپيمايي اربعين 
حسيني تجلي يافته است، حماسه اي كه در اصل حامل آن پيام ناب و اسلام 
اصيل در فرهنگ عاشوراست كه در واقع بايد آن را پيام روشن مسلمانان در 
قبال اقدامات كور گروهك  هاي تروريستي دانست كه مي كوشند يك چهره 

خشن از اسلام را ترسيم كنند. 
روح اخوت اسلامي و گذشت و ايثار در اين مجمع عظيم و بي نظير اسلامي 
در عين تأكيد بر پيام ظلم ستيزانه فرهنگ عاشورا  و نهضت مصلحانه فرزند 
رسول الله و ... همگي ش��اخصه هاي اصلي رويش معنوي است كه نه تنها 

جهان غرب، بلكه جهان اسلام نيز اين روزها به آن نياز مبرم دارد. 

      رسا: حضرت آيت الله جوادي آملي فقدان اخلاق را ريشه مشكلات عباس حاجي نجاري 
جامعه دانست و گفت: ما وظيفه انتقال معارف اهل بيت)ع( را به جامعه 
بر عهده داريم اما متأسفانه شاهد خروجي مناسبي در جامعه نيستيم 

كه سرش همان فقدان اخلاق است. 
       فارس: همايش جبه��ه اصولگرايي اين هفته با حضور اش��خاص 
حقيقي و حقوقي اصولگرا با سخنراني آيت الله موحدي كرماني دبيركل 

جامعه روحانيت مبارز برگزار خواهد شد. 

رهبر انقلاب عنوان كردند
شكل گيري رويش معنوي آرام و نامحسوس  در غرب

حضرت آيت الله خامنه اي، رهبر معظم انقلاب اسللامي روز سه شنبه 
گذشته در ديدار آقاي »ويكتور اوربان« نخسلت وزير مجارستان، با 
اشلاره به زمينه هاي متعدد ارتباط و همكاري بين دو كشلور، منطق 
جمهوري اسللامي را هملكاري بلا ملت هلا خواندند و خاطرنشلان 
كردنلد: سياسلت اعلاملي دوللت مجارسلتان در »نگاه به آسليا« 
سياستي درست اسلت و مي تواند منشلأ افزايش همكاري ها باشد. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دفتر مقام معظم رهبري، حضرت آيت الله 
خامنه اي در اين ديدار، سطح پايين روابط اقتصادي و غيراقتصادي ايران 
و مجارستان را نامناسب ارزيابي كردند و افزودند: ملت ايران از مجارستان 
هيچ خاطره ناخوش��ايندي ندارد و با توجه به هيئت همراه شما كه از تراز 
خوبي برخوردار اس��ت اميدواريم با وجود اراده، اين س��فر مقدمه اي براي 

افزايش همكاري ها شود. 
رهبر انقلاب، منطق جمهوري اسلامي را همكاري با همه انسان ها و ملت ها 
خواندند و گفتند: البته استثناهايي با دلايل مشخص وجود دارد اما به جز 
آن موارد خاص، ما عواطف و سياست هاي شرافتمندانه را با عواطف صادقانه 
پاسخ مي دهيم. ايشان با تأييد اظهارات نخست وزير مجارستان در خصوص 
ضرورت درك متقابل ملت ها و دولت ها به عنوان پايه همكاري ها افزودند: 
بايد شاكله و ساختاري اصولي براي همكاري ها و تبادلات اقتصادي، علمي، 
فرهنگي و آموزشي ايجاد شود. حضرت آيت الله خامنه اي منشأ بسياري از 
دشمني ها و كينه جويي ها را نبود ش��ناخت صحيح و متقابل برشمردند و 
گفتند: امروز در فضاي تبليغاتي حاكم بر دنيا واقعيت ها دگرگون نشان داده 

و اين فضاهاي غبارآلود به ضرر انسانيت و بشريت تمام مي شود. 
رهبر انقلاب با اشاره به برقراري گفت وگوهاي خوب و مهربانانه بين دنياي 
اسلام و مس��يحيت از سوي جمهوري اس��لامي ايران خاطرنشان كردند: 
اس��تفاده از اين فرصت ها براي »افزايش نقاط مش��ترك و روش��ن كردن 
حقايق«، گامي در ايجاد شناخت صحيح و از جمله دستورات اسلام است. 
ايشان تبليغات وسيع عليه انقلاب اسلامي در چهار دهه گذشته را نمونه 
ديگري از برخورد مزوّرانه دس��تگاه هاي تبليغاتي دنيا با حقايق خواندند 
و افزودند: »گفت وگو و رفت وآمد ميان متفكران و انديش��مندان« به نفع 
حقيقت و در جهت روشن شدن آن اس��ت و بر همين اساس ما با اينگونه 
تبادلات موافق هس��تيم. حضرت آيت الله خامن��ه اي در بخش ديگري از 
س��خنان خود، ارزيابي نخست وزير مجارستان از ش��رايط نامساعد غرب 
در بخش هاي مختلف اقتصادي و دفاعي و وج��ود بحران هاي معنويت و 
مشكلات فرهنگي را ماهرانه و نزديك به واقعيت خواندند و گفتند: برخي 
متفكرين دلسوز غربي سال هاست كه اين خطر را متوجه شده و در خصوص 
آن هشدار داده اند. ايشان خاطرنشان كردند: البته اكنون يك رويش معنوي 
آرام و نامحس��وس، هم در اروپا و هم در امريكا با محوريت جوانان در حال 
شكل گيري است و در آينده نيز احتمال دارد اروپا بتواند بين پيشرفت هاي 

»مادي، علمي و فناوري« با »معنويت« همگامي به وجود آورد. 
در اين ديدار ويكتور اوربان، نخست وزير مجارس��تان با ابراز خرسندي از 
حضور در ايران گفت: من با يك هيئت بزرگ تجاري و اقتصادي به منظور 
تقويت روابط دوجانبه به ايران آمده و معتق��دم ظرفيت هاي زيادي براي 
همكاري هاي دو كش��ور وجود دارد.  نخس��ت وزير مجارستان، ضرورت 
»تقويت ساختار همكاري ها« را يادآور شد و افزود: »درك متقابل«، پايه و 
اساس همكاري هاي با دوام است و با توجه به جايگاه برجسته و محترم ايران 
در معادلات جهاني، اميدواريم با حمايت شما بتوانيم فرصت همكاري هاي 
دوجانبه را در سطوح مختلف ايجاد كنيم.  نخست وزير مجارستان، با اشاره 
به سخنان رهبر انقلاب اس��لامي درباره وارونه جلوه دادن حقايق توسط 
دس��تگاه هاي تبليغاتي، خود و اعضاي كابينه اش را از عناصر انقلابي عليه 
اش��غالگري خواند و افزود: تا زماني كه در جريان مبارزات انقلابي بوديم، 
مشكلي نداش��تيم اما همين كه فهميدند بنا داريم نظام جديدي را براي 
ساختن كشور ايجاد كنيم، تبليغات منفي عليه ما شروع شد. اوربان با اشاره 
به اينكه مناسبات جهاني در حال »تغيير« است، گفت: اين تغييرات سريع، 
به تصويري كه غرب و قدرت هاي جهاني از خود ايجاد كرده اند، صدمه زده 
و آنان را در شرايط نامس��اعد روحي قرار داده اس��ت.  وي گفت: مبنا قرار 
گرفتن »توسعه«، معيارهاي گذشته غرب را در حوزه هاي اخلاق، سياست 
و دين در معرض فروپاشي قرار داده و شرايط س��خت و حساسي را ايجاد 
كرده است. نخست وزير مجارستان مش��كلاتي نظير »كاهش جمعيت«، 
»از دست رفتن ارزش خانواده و تشويق به تشكيل خانواده هاي ناسالم«، 
»بحران هاي پي درپي اقتص��ادي«، »تضعيف توان امنيت��ي و دفاعي« و 
»حضور تروريست ها« را از مسائل فراروي اروپا در شرايط كنوني خواند و 
گفت: اين بحران ها غرب را وادار كرده است كه رويكرد و نگاه خود را به شرق 
نزديك كند تا با يافتن ارزش هاي معنوي بتواند به راه حل هايي دست يابد. 

آيت الله دري نجف آبادي: 
 هيچ مسئول و نهادي 

حق حمايت  از فتنه گران ندارد
نماينده ولي فقيه در استان مركزي و امام جمعه اراك، با بيان اينكه 
فتنه گران امروز به دنبال نفوذ در دانشگاه ها هستند، گفت: امروز در 
كشور هيچ ارگان، نهاد و مسئولي حق حمايت از فتنه گران را ندارد. 
به گزارش رسا، آيت الله قربانعلي دري نجف آبادي، با بيان اينكه دانشگاه ها 
به جاي پرداختن به بازي هاي سياسي در خدمت پيشرفت كشور باشند، 
گفت: دانش��گاه ها بازوي توانمند عزت، شرف و پيشرفت ايران اسلامي 
محسوب مي ش��وند و بايد علم و فناوري كش��ور را ارتقا دهند. آيت الله 
دري نجف آبادي با اش��اره به اينكه 16 آذر ماه روز پراهميتي در تقويم 
انقلاب اسلامي ايران است، خاطرنش��ان كرد: دانشگاه ها بايد در كمال 
آرامش به اين روز بپردازند و كساني كه به اين مناسبت براي سخنراني 
در دانشگاه ها به اين استان سفر مي كنند، آرامش را حفظ كرده و منطقي 
سخن بگويند. نماينده ولي فقيه در استان مركزي با بيان اينكه سخنرانان 
در دانشگاه ها از وارد كردن آتش فتنه به دانشگاه پرهيز كرده و از معركه 
س��ازي خودداري كنند، افزود: نبايد از فتنه حمايت شده و روي خون 
شهدا موج سواري ش��ود. امام جمعه اراك با تاكيد بر اينكه ملت ايران 
هيچ گاه فتنه گري فتنه گران در جريان انتخابات سال 88 را از ياد نبرده 
و نخواهند برد، اظهار كرد: همه ملت فتنه و فتنه گران را محكوم كرده و 

اجازه نخواهند داد، آنان روي موج خون شهدا موج سواري كنند.
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هميلن سياسلت هاي انقلابلي بود كله موجب 
شلد برجلام در جهلت منافلع مللي ما سلمت 
و سلو پيدا كند. براي مثال اگر رهبلري نبود در 
كشلور هرج و مرج و شلورش يا كودتا مي شلد 
يلا يلك تركمنچلاي بلزرگ نوشلته مي شلد. 
دكتر محسن رضايي دبير مجمع تشخيص مصلحت 
نظام در گفت وگويي تفصيلي با خبرنگاران تسنيم در 
پاسخ به اين سؤال كه حضرت آقا در سال هاي گذشته 
بيش از 200 بار به بحث رخنه و نفوذ اشاره كرده اند 
كه بيش از 70 بار آن پس از بح��ث توافق وين بوده 
است، شما تعريف تان از نفوذ چيست و نسبت نفوذ 
با برجام را چگونه مي بينيد، گفت: برجام در حقيقت 
راهكاري است براي باز شدن درهاي اقتصاد ايران كه 
نه تنها تحريم ها برداشته شود بلكه درهاي اقتصاد 
ايران هم باز ش��ود. خب حال بايد ديد وقتي درهاي 
اقتصاد ايران باز شود آيا ما يا دشمنان ما مي خواهند از 
اين فرصت استفاده كنند. بنابراين بايد مراقب باشيم 
كه آنچه بر قاجار و پهلوي گذش��ت ب��راي ما تكرار 
نشود. براساس تجربه 200 س��اله اي كه كشورمان 
دارد، در هر دوره اي كه درهاي ايران به روي اروپا باز 
شده نتيجه اي جز وابس��تگي براي ما نداشته است. 
وي تصريح كرد: قبلاً مهم ترين نتيجه اي كه از اقتصاد 
درهاي باز گرفتيم، پيكان بود، يعني صنايع مونتاژ بود 
و در دوره قاجار جري��ان تنباكو بود  كه يك كمپاني 
انگليسي انحصار داد و ستد تنباكو را در داخل كشور 
به دست گرفته بود. اينكه مقام معظم رهبري نسبت 
به نفوذ هشدار مي دهند، بدين معنا است كه ما بايد 
صادرات و واردات داش��ته باشيم و در عرصه اقتصاد 

بين الملل فعال باشيم اما اجازه ندهيم حوادث تلخ 
200 سال گذشته تكرار شود و ما بتوانيم از باز شدن 
درهاي اقتصادي كش��ور منافع ملي را دنبال كنيم. 
رضايي در پاسخ به اين س��ؤال كه آيا مي توان گفت 
نفوذ اقتصادي به نفوذ فرهنگي منجر شده و به تغيير 
باورهاي مردم ختم مي ش��ود، گفت: نفوذ فرهنگي 
با حداكثر توان چه از طري��ق ماهواره و چه از طريق 
اينترنت و چه به صورت شبكه هاي اجتماعي بيش 
از 20 سال است به صورت برنامه ريزي شده عليه ما 
آغاز شده اما بستر اقتصادي مي تواند بستر ديگري در 
كنار ساير بسترها براي نفوذ فرهنگي باشد. بنابراين 
اگر مبادلات اقتصادي درست كنترل نشود مي تواند 
موجب عميق تر شدن نفوذ فرهنگي شود. برخي از 
كالاها جنبه فرهنگي دارد، براي مثال يك برند غذايي 
مي تواند براي خود يك شبكه فرهنگي ايجاد كند. در 
حالي كه ما در داخل كشور غذاهايي به مراتب بهتر از 
برندهايي مانند مك دونالد داريم اما چون برندسازي 
نشده، اين تبديل به يك فرهنگ غذايي نشده است. 
اين فرهنگ نوعي فرهنگ كاربردي است كه برخي 
مواقع دش��منان ما از اين طريق و از طريق تخريب 

باورها و فرهنگ اصيل وارد مي شوند. 
    عدم خودباوري سياسليون و فراهم شدن 

زمينه نفوذ 
معمولاً در طول تاريخ مانن��د دوره قاجار، زماني كه 
دچار ضعف فرهنگي و خود كم بيني شده ايم دشمن 
توانس��ته با نفوذ به اهداف خود برسد. آيا در شرايط 
فعلي مسئولان ما دچار ضعف فرهنگي و خودكم بيني 
شده اند كه حضرت آقا بحث نفوذ را مطرح مي كنند؟

دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام در پاسخ به اين 
سوال معتقد است: چند عامل در اين امر دخالت دارد. 
يكي اينكه برخي روشنفكران ما فكر مي كنند امريكا 
هنوز همان امريكاي 30سال پيش است، در حالي كه 
واقعيت اين است كه امريكا ديگر امريكاي 30 سال 
پيش نيست. براي مثال در جريان اوكراين و سوريه، 
امريكا به بن بست رسيده است. در خليج فارس دست 
و پا بسته است. با وجود آنكه در عراق صدام را ساقط 
كردند ولي محص��ول آنجا در جهت خواس��ته هاي 
آنها نبوده است، ثانياً كش��ورهاي ديگر نيز ديگر آن 
كشورهاي 30 س��ال پيش نيس��تند. كشور چين 
نزديك به 4 هزار ميليارد دلار پول دارد. ما مي توانيم 
در تجارت با چين ميلياردها دلار پول وارد كش��ور 
كنيم. برخي از روشنفكران ما اين تغيير و تحولات را 
در ماهيت قدرت بين الملل متوجه نمي شوند و جالب 
اينجا است كه به نيروهاي انقلاب مي گويند كه شما 
واقعيت ها را نمي بينيد. مسئله بعدي عدم خودباوري 
است، يعني برخي از سياسيون ما متأسفانه ملت ما و 
خودشان را دست كم مي گيرند كه اين دو با همديگر 
مي توانند زمينه نفوذ را فراهم كنند. مسئله ديگر نيز 
ناديده گرفتن تجارب تاريخي است، يعني ما هيچ گاه 
از امريكايي ها خوبي نديديم. امريكايي ها هر زمان كه 
وارد ايران شدند يا با كودتا وارد شدند يا با حمايت از 
ديكتاتورها در ايران حضور پي��دا كرده و عليه ملت 
ما حركت كرده ان��د مثلًا از صدام حس��ين حمايت 
كردند و اين حتي در قبل از انقلاب نيز سابقه داشته 
است. ما متأسفانه به نيروهاي خودي اهميت لازم را 
نمي دهيم، ما مديران كارآمد در كشور كم نداريم اما 

حس��ادت ها و جهل ها و برخي از مسائل غيرواقعي 
باعث مي ش��ود كه ما نتوانيم از همه توانايي هايمان 

استفاده كنيم. 
    سياست هاي انقلابي دشمن را به ميز مذاكره 

كشاند
دبير مجمع تش��خيص مصلحت نظ��ام همچنين 
در پاسخ به اين س��ؤال كه آيا شما همچون برخي 
مس��ئولان به اين امر معتقديد كه م��ا بايد پس از 
برجام در سياس��ت هاي خود در عرصه بين الملل 
تجديدنظر ك��رده و يا حداق��ل آن را تغيير دهيم، 
گفت: اگر سياست هاي انقلابي ما نبود مذاكرات ما 
در وين تبديل به يك فاجعه ملي مي شد و چيزي 
مانند تركمنچاي اتفاق مي افتاد. همين سياست هاي 
انقلابي بود كه موجب شد برجام در جهت منافع ملي 
ما سمت و سو پيدا كند. براي مثال اگر رهبري نبود 
در كشور هرج و مرج و ش��ورش يا كودتا مي شد يا 
يك تركمنچاي بزرگ نوشته مي شد. در اينجا تاثير 
رهبري را مي بينيم كه توانست با هوشمندي از تيم 
مذاكره كننده حمايت كند و از طرفي اصلاحاتي كه 
قرار بود در مجلس و مصوبات شوراي عالي امنيت 
ملي صورت گيرد را مديريت كن��د كه منافع ملي 
در آن حفظ ش��د. پس ما چنانچه سياست انقلابي 
نداشتيم و اگر دشمنان ما مي توانستند عليه ما حمله 
نظامي كنند اصلًا ميز مذاكره اي تشكيل نمي شد. 
سياست انقلابي ما باعث ش��د كه دشمن نتواند به 
ايران حمله كند. اگر آنها موفق مي ش��دند، تحريم 
اقتصادي را ب��ه فلج كردن اقتصاد كش��ور منتهي 
مي كردند. برجام محصول دور شدن سايه جنگ از 
كشور است پس سياست انقلابي ما اين دستاوردها 
را داشته است چرا مي خواهيم پلكاني كه با آن بالا 

رفته ايم را ناديده بگيريم. 
    دولتمردان هميشه تبليغاتي رفتار مي كنند
در چند ماه اخير احساس مي شود كه آقاي روحاني 
عصبي تر با منتقدين شان صحبت مي كنند. شما در 
اين زمينه چه توصيه اي به ايشان داريد؟ دبير مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام در توصيه خود به رئيس 
جمهور در اي��ن زمينه گفت: البته همه مس��ئولان 
بايد خود را مراقبت كنن��د، من در درجه اول گله اي 
از مسئولين صداوس��يما دارم كه مناظره چهارم را 
برگزار نكردند، يعني در مناظره سوم صحنه رقابت 
مشخص شد ولي ش��كل نگرفت، با مناظره چهارم 
بود كه رقابت مي توانس��ت ش��كل بگيرد. احتمالاً 
صداوسيما به دليل حوادث تلخ مناظرات دوره قبلي 
احتياط كرد. اگر مناظره چه��ارم صورت مي گرفت 
ش��ايد ش��رايط انتخابات چيز ديگري مي شد. ثانياً 
به اعتقاد من در كش��ور ما كه يك كشور فرهنگي و 
اسلامي است، اخلاق و برادري به هيچ وجه نبايد زير 
پا گذاشته شود. ما نبايد به مخالفان و منتقدان توهين 
كنيم. تحمل پذيري مسئولان كشور در ملتي مانند 
ملت ايران بايد چند برابر الان باشد. دليلي ندارد كه 
اظهار عقيده ما همراه با عصبانيت باش��د. متأسفانه 
دولتمردان ما هميش��ه خ��ود را در حالت انتخابات 

مي بينند و تبليغاتي رفتار مي كنند. 

املام جمعله موقلت تهلران بلا بيلان اينكه 
ملردم عربسلتان از حلكام عقب افتلاده 
سلعودي جدا خواهند شلد، گفت: آل سلعود 
دوللت قلرون وسلطايي، شاهنشلاهي و 
عقب افتاده تريلن دوللت در زمان ما اسلت. 
به گزارش فارس، آيت الله محمد امامي كاش��اني 
در خطبه هاي نماز جمعه با اش��اره ب��ه نامه دوم 
مق��ام معظم رهبري ب��ه جوان��ان اروپايي اظهار 
داشت: اين نامه شامل دو محور مي شود كه محور 
اول ايدئولوژي ديني و مح��ور دوم نيز ايدئولوژي 
سياسي است. وي افزود: ايدئولوژي ديني مربوط 
به تفكر اسلامي اس��ت، از اين طريق همه با تفكر 
دنياي اس��لام آش��نا مي ش��وند، اكنون كه تمام 
جهان به يكديگر وصل ش��ده اند بزرگان اديان و 
دانشمندان در رشته هاي مختلف بايد به گفتمان 
ديني بپردازند و فرهيختگان بايد درباره مسيحيت، 

يهود و اسلام به بحث و گفت وگو بپردازند. 
آيت الله امامي كاشاني با بيان اينكه نامه دوم مقام 
معظم رهبري به جوانان غربي حاوي نكات مهمي 
براي شناخت اسلام واقعي بود، گفت: اينكه رهبر 
ما جوانان را خطاب قرار دادند، دليل آن را مي توان 
در حديثي يافت كه در اين حديث آمده شيطان 
وقتي به آدم 40 ساله رسيد و ديد او هنوز خود را 
اصلاح نكرده، او را در آغوش مي گيرد و مي بوسد و 
مي گويد من به فداي روي تو شوم كه ديگر سعادت 
را نمي بيني، چون جواني ات در گناه سپري شده 
است. پس اگر انسان در جواني متوجه خدا شود 
اميد هدايت در او به وجود مي آيد، چرا كه جوانان 
به دليل پاكي كه دارند هنوز فطرت را گم نكرده اند 

و اينها پدران و مادران فردا هستند. وي يادآور شد: 
اديان الهي براي هدايت اقوام فرستاده شدند، اما 
دين اسلام يك تازگي داش��ت و براي قوم و ملت 
خود نيامده بود، بلكه براي روش��نگري انسان ها 
آمد، دين اس��لام دين انس��انيت اس��ت، جامعه 
اسلامي و ملت اسلام پيرو ديني هستند كه همه 
انس��ان ها را به س��وي خود دعوت مي كنند. امام 
جمعه موقت ته��ران در ادامه تأكي��د كرد: غرب 
دچار تناقض ش��ده اس��ت، آنان از يك طرف از 
تروريس��م دولتي )رژيم صهيونيستي( حمايت 
مي كنند، از طرف ديگر به تروريست هاي داعش 

كمك مي كنند و از س��وي ديگر هم مي گويند ما 
با تروريست ها مخالفيم، شرايط امروز دنيا براي 
اس��لام نفع و براي س��ردمداران غربي خسارت 
به دنبال دارد. وي افزود: يكي از منافع اس��لام از 
شرايط امروز جهان اين است كه موجب بيداري 
جهاني مي شود، مردم از اين تضاد آگاه مي شوند 
و مي فهمند چه خبر اس��ت، جامعه بش��ري 7/5 
ميليارد جمعيت دارد، حاميان تروريس��ت ها در 
دنيا از 100 ميليون نفر در جهان تجاوز نمي كنند، 
بنابراين ملت ها با حاميان تروريست ها مخالفند 
و از صف آنان ج��دا خواهند ش��د، ملت ها وقتي 

مي فهمند دولت هايشان از تروريست ها حمايت 
مي كنن��د، خودش��ان از دولتمردان ش��ان جدا 
مي شوند. امامي كاش��اني يادآور شد: خود مردم 
عربس��تان هم از حكام عقب افتاده سعودي جدا 
مي شوند و اين يك واقعيت اس��ت، جدا شدن از 
قدرت هاي فاسد و به وجود آمدن بيداري در سطح 
جهان منافع اسلام در شرايط امروز دنياست. وي 
ادامه داد: دنيا بايد بيدار ش��ود، جوانان هوشيار 
شوند و رابطه درستي با دين اسلام برقرار كنند و 
با اين دين تعامل داشته باشند، تعاملي صريح و 

گفتماني درست. 
امامي كاشاني يادآور ش��د: دين اسلام در آينده 
جهاني خواهد شد و آنچنان امنيت برقرار خواهد 
ش��د كه در روايات آمده در حكومت امام مهدي 
)عج( اگر يك زن جوان شب تاريك از شرق دنيا به 
غرب دنيا سفر كند در امنيت كامل است. آيت الله 
امامي كاشاني همچنين سالروز شهادت آيت الله 
مدرس و روز مجلس را گرامي داش��ت و به بيان 
تاريخچه مراس��م اربعين پرداخت و گفت: تمام 
آنچه در تاريخ انبي��ا مي بينيم مقابله حق و باطل 
است ولي در تاريخ حسين )ع( گرچه مقابله حق 
و باطل است ولي با اين ويژگي كه بني اميه با قالب 
اسلام در برابر حسين ايس��تادند. وي افزود: اگر 
بخواهيم آن زمان را با شرايط امروز جهان تشبيه 
كنيم بايد بگويم ام��روز تكفيري ها و قوم خبيث 
داعش مصداق بني اميه زمان حسين )ع( هستند، 
امروز داعش مي گويد مسلمان است و در اين جناح 
با دين اسلام مقابله مي  كند و با همين پرچم اسلام 

و به نام اسلام جنايت مي كند. 

 رضايی: رهبري نبود
 يك تركمنچاي  ديگر داشتيم

مردم عربستان از دولت عقب مانده سعودی جدا خواهند شد

حدادعادل در سخنراني نماز جمعه تهران: 
 مردم نمايندگانی شبيه مدرس  انتخاب كنند

ايلران  ملردم  از  و  داريلم  قلرار  انتخابلات  سلال    در 
مي خواهيلم، كسلاني را انتخلاب كننلد كله ايملان، اعتقلاد 
به اسللام و التزام شلان بله ولايت فقيله همچون مدرس باشلد. 
به گزارش فارس، غلامعلي ح��داد عادل، نماينده م��ردم تهران در مجلس 
شوراي اسلامي كه به مناسبت دهم آذرماه سالروز شهادت آيت الله مدرس 
و »روز مجلس« س��خنران پيش از خطبه هاي نماز عبادي سياسي جمعه 
تهران بود، در ابتدا با تاكيد بر اينكه در روز اربعين بزرگ ترين اجتماع بشري 
روي زمين به نام حضرت اباعبدالله الحسين شكل مي گيرد، گفت: اجتماعي 
ديني و راهپيمايي بزرگ از نجف تا كربلا با آن صحنه هاي عجيب كه مشاهده 
مي كنيم از حضور پيرمردها، پيرزن ها و كودك ها و معلولان كه هر كس��ي 
س��عي مي كند ارادت خود را به اباعبدالله الحسين )ع( ثابت كند. حدادعادل 
با تاكيد بر اينكه راهپيمايي اربعين يك قدرت نمايي معنوي اس��ت، يادآور 
شد: آن هم در روزگاري كه اوضاع منطقه را مي بينيم، شرارت هاي امريكا و 
رژيم صهيونيستي را شاهد هستيم و مي بينيم كه چطور اوضاع عراق و لبنان 
و بحرين را به هم ريخته اند و گروه هاي تكفيري و داعش را بهانه مي كنند تا 
در منطقه حضور يابند و در چنين شرايطي اين لشكر حسيني با اين حركت 
سياسي و اجتماعي و معنوي معناي اسلام ناب محمدي را آشكار كرده است.  
حدادعادل در بخش ديگري از سخنان خود در تشريح بخشي از شخصيت 
آيت الله ش��هيد مدرس با بيان اينكه مدرس آيينه زهد و بي اعتنايي به دنيا 
بود، يادآور شد: شاگردان، دوستان، مورخان و رجال سياسي و هر كس كه 
مدرس را ديده از زهد و ساده زيستي او در تعجب بوده و ما نظيري براي مدرس 
نمي شناسيم كه در عالم سياست وارد شده باشد و اين اندازه به دنيا بي اعتنايي 
كند. وي ادامه داد: مدرس يك مظهر ايمان به خداوند و توكل به خداوند است 
و از خصوصيات او شجاعت و آزادگي اس��ت و اينكه تمام وجودش را صرف 
خدمت به مردم كرده است. نماينده مردم تهران در مجلس تاكيد كرد: امروز 
همه گروه هايي كه با اين انقلاب مخالفند و برخي از ريشه هاي فاسد آنها در 
داخل كشور از سكولاريسم دفاع مي كنند، مي گويند دين به سياست نبايد 
كاري داشته باشد كه مدرس نكته مقابل آن را مطرح كرد و گروه هايي كه امروز 
در ايران مروج سكولاريسم هستند به مدرس علاقه اي ندارند. وي با بيان اينكه 
امام خميني )ره( هيچ شخصيت معاصري را به اندازه شهيد مدرس ستايش 
نكرده اند، افزود: روز شهادت شهيد مدرس را روز مجلس نامگذاري كردند و 
اين به معناي آن است كه مدرس الگوي نمايندگي است و نمايندگان مجلس 
بايد مدرس را الگوي خود قرار دهند. البته مقام مدرس بسيار بالاتر از آن است 
كه ما بتوانيم خود را با او مقايسه كنيم اما بايد در انجام وظايف نمايندگي خود 
جهت گيري مدرس را داشته باشيم. حدادعادل با تاكيد بر اينكه رهبر معظم 
انقلاب فرموده اند كه مجلس بايد مجلسي باش��د كه در برابر زورگويي ها و 
زياده خواهي هاي قدرت هاي جهاني بايستد، افزود: مجلس شوراي اسلامي در 
اين يك سالي كه گذشته سعي كرده است با حساسيت هاي لازم مخصوصاً در 
قضيه هسته اي و موضوع برجام وظيفه خود را انجام دهد. اين نماينده مجلس 
تأكيد كرد: سال انتخابات است و ما مي گوييم كه مدرس الگوي نمايندگي 
است يعني مردم در انتخاب نماينده سعي كنند كه كساني را انتخاب كنند كه 
حال نه منطبق بر مدرس بلكه به خلق و خو و ايمان مدرس و اعتقاد به اسلام و 
حكومت اسلامي و ولايت فقيه نزديك باشد تا مجلسي داشته باشيم كه پشت 
سر رهبر انقلاب در خدمت به ملت و اسلام و پشتيبان انقلاب اسلامي باشد. 

گفتوگو

خطيب جمعه تهران: 

بازديد كميسيون امنيت ملي از تأسيسات فردو

نمازجمعه

هستهای

عضو كميسليون امنيت ملي و سياسلت خارجلي مجلس گفت: 
طبق برنامله تدوين شلده، هيئت ويلژه كميسليون امنيت ملي 
مجلس در هفته پيش رو از سايت هسلته اي فردو بازديد مي كند. 
احمد بخشايش اردستاني در گفت وگو با ميزان با اشاره به بازديد هفته 
گذشته هيئتي از كميس��يون متبوع وي از سايت هس��ته اي نطنز در 
راس��تاي چگونگي اجراي برجام، اظهار كرد: طبق برنامه تدوين شده 
هيئت ويژه كميس��يون امنيت ملي مجلس در هفته پيش رو از سايت 

هسته اي فردو بازديد مي كند.  وي در ادامه با اشاره به گزارش جمع بندي 
مدير كل آژانس بين المللي انرژي اتمي در رابطه با موضوع »پي ام دي«، 
گفت: گزارش آمانو در مجموع مثبت بود ام��ا در اثناي آن براي جلب 
رضايت امريكايي ها، ادعايي مبني بر اقدام اي��ران جهت مطالعه روي 
تسليحات هس��ته اي پيش از سال 2003مطرح ش��ده بود.  بخشايش 
با بيان اينكه انتظار ما اين بود كه با گزارش آمانو »پي ام دي« مختومه 
شود، گفت: ضرورت مختومه شدن »پي ام دي« در بندهاي برجام قيد 

شده است و قطعاً اعضاي 1+5 با قطعنامه خود در شوراي حكام رأي به 
مختومه ش��دن پرونده »پي ام دي« مي دهند.  عضو كميسيون امنيت 
ملي خاطرنشان كرد: برجام نسبت به »پي ام دي« براي 1+5 پرفايده تر 
است، چرا كه به موجب برجام نظارت ها و بازرسي هايي فراتر از پروتكل 
الحاقي و مقررات پادماني بر فعاليت هاي هسته اي ايران اتخاذ مي شود؛ 
در حالي كه موضوع »پي ام دي« صرفا يك ادعاي ثابت نشده است كه 

پيگيري آن، عايدي چنداني براي طرف مقابل ندارد. 

عکس: حميدرضا نيک عهد/ جوان


